



African Roots and Tubers (ART)

Strengthening linkages between small actors and buyers

Roots and tubers account for 20 percent of calories consumed in Africa. Crops such as cassava, yam and potatoes are not only important for food security but also increasingly for income generation for farmers and small businesses, particularly for women.

Market demand for roots and tubers is expected to continue to grow over the next two decades. Furthermore, in an effort to support smallholders to transition out of subsistence farming, governments in Africa are placing the commercialization of food staples at the centre of national agricultural development strategies.

Project objective

Improve the livelihoods of small producers engaged in the roots and tubers value chains through the promotion of linkages to domestic and regional markets.

Key areas of support

- Building the capacity of policy makers to design policies that incorporate the value chain approach and enhance intra-regional trade and to develop and implement stakeholder-led integrated commodity strategies.
- Developing inclusive business models: producer-buyer meetings to resolve ongoing disputes; strategies to strengthen market partnerships between smallholders, small agroprocessors

ART project: African Roots and Tubers

- Commercialization of traditional food crops
- Linking small actors to domestic and regional buyers
- Implemented from 2014 – 2018 in Benin, Cameroon, Côte d'Ivoire, Ghana, Malawi, Rwanda and Uganda by FAO with funding from the EU/ACP

and industrial buyers; and partnering with local service providers.

- Sustainable increasing market-led production using farmer field schools and increasing access to the most suitable varieties and high quality disease free planting material in collaboration with research institutes.
- Professionalizing farmer organizations and small and medium enterprises (SMEs) through a two-year training and mentoring programme for national and district level farmer organizations, support to female group leaders, internship programmes and capacity building for SMEs and their associations.
- Increasing access to inclusive financial instruments through capacity building and information exchange between financial service providers and producer groups and SMEs on business models and needs for financial services.
- Increasing access to climate risk management tools through improved climate information services and analysis of impact of climate variability on the roots and tubers sector and price fluctuations, in collaboration with meteorological institutes.





Afrique Racines et Tubercules (ART)

Renforcement des relations entre les petits producteurs et les acheteurs

Les racines et tubercules comptent pour 20 pour cent des calories consommées en Afrique. Les cultures telles que le manioc, l'igname et la pomme de terre sont non seulement importantes pour la sécurité alimentaire, mais le sont de plus en plus pour les revenus – surtout pour les femmes.

La demande pour les racines et tubercules est prévue d'augmenter durant les deux prochaines décennies. Dans un souci d'aider les petits producteurs pour la transition vers une production commerciale, les gouvernements africains ont placé la commercialisation des produits vivriers au cœur des stratégies de développement agricole.

Objectif du projet

Améliorer les moyens d'existence des petits agriculteurs engagés dans les chaînes de valeur des racines et tubercules à travers la promotion de liens avec les marchés nationaux et régionaux.

Domaines d'appui

- Renforcement de la capacité sur le plan national pour la formulation de politiques qui soutiennent le commerce régional et le développement et la mise en œuvre de stratégies sectorielles conduites par les acteurs des filières.
- Développement de modèles d'entreprise inclusifs: forums entre producteurs-acheteurs pour la résolution des conflits; amélioration des alliances

Projet ART: Racines et Tubercules Africaines

- Commercialisation des cultures vivrières
- Mise en relation des petits producteurs avec les acheteurs locaux et régionaux.
- Mise en œuvre de 2014 – 2018 au Bénin, Cameroun, Côte d'Ivoire, Ghana, Malawi, Rwanda et Ouganda par la FAO et financé par l'UE/ACP

entre petits producteurs, petits transformateurs et acheteurs industriels; partenariats avec des prestataires de services locaux.

- Intensification durable de la production sous l'impulsion du marché à travers des champs écoles paysans et augmentation de l'accès aux variétés les plus performantes et de matériel végétal de haute qualité en collaboration avec les instituts de recherche.
- Professionnalisation des organisations de producteurs et renforcement des capacités des petites et moyennes entreprises (PMEs) à travers un programme de formation continue de deux ans, l'appui aux leaders des groupements de femmes et l'organisation de stages.
- Amélioration de l'accès aux instruments financiers inclusifs à travers le renforcement des capacités et l'échange d'information entre les prestataires des services financiers et les groupements de producteurs et les PME.
- Augmentation de l'accès aux instruments de gestion des risques climatiques à travers l'amélioration des services d'information climatiques et l'analyse de l'impact de la variabilité climatique sur le secteur des racines et tubercules et des fluctuations des prix, en collaboration avec des instituts de météorologie.

